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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen intézkedések történtek az endokrin 
diszruptorok kivezetése és hatásaik kivédésének érdekében?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Az  emberi  szervezet  folyamatosan  több,  különböző  forrásból  származó  endokrin  diszruptor
hatásnak  van  kitéve,  mert  ezek  a  vegyületek  lehetnek  a  növényvédő  szerekben,  ételekben,
csomagolóanyagokban vagy a kozmetikumokban.
A legsúlyosabb endokrin diszruptorokat kivonták a forgalomból,  de sajnos maradt még, melyek
káros  hatása nem tisztázott  egyértelműen!  Ilyen  vegyület  lehet  a  kozmetikumok gyártásához,  a
gyógyszer-, illetve élelmiszeriparban használt tartósítószer: a parabén. Ilyenek lehetnek a fenolok,
amit szintén használ a kozmetikai ipar, például a körömlakkokban és különböző sminktermékekben.
Vagy például a xenoösztrogének, melyek olyan mesterséges vegyszerek, amik a szervezetbe jutva
ösztrogén hatást fejtenek ki.

Az endokrin diszruptor vegyületek különböző módokon képesek a szervezet védőrétegein átjutni:
szájon át a tápcsatornában felszívódva, a bőrön keresztül, illetve nyálkahártyákon keresztül is.
Az endokrin diszruptor anyagok a hormonrendszer károsításával felelőssé tehetők olyan hormonális
zavarok  következményeiért,  mint  a  korai  serdülés,  az  elhízás,  de  okozhatnak  meddőséget,
nőgyógyászati problémákat, károsíthatják az ideg- és az immunrendszert is, illetve több ráktípus,
így a mell-, here- és prosztatarák kialakulásához is hozzájárulhatnak.

Ezen vegyületek tehát jelentősen megterhelik az egészségügyi ellátórendszert, csökkentik a magyar
emberek egészségben eltöltött éveinek számát.  

 



 
Kérem Miniszter urat, szíveskedjék válaszolni a következő kérdéseimre:

 

1.  Milyen  intézkedések  történtek  a  leggyakoribb  káros  vegyületek  kivezetése  és  hatásaik
kivédésének érdekében? Milyen szigorítások történtek ezen a területen?

 

2. Hazánkban súlyos probléma a meddőség, aminek kialakulásában jelentős szerepet játszanak az
endokrin  diszruptor  vegyületek.  Ezzel  kapcsolatban  terveznek  -e  felvilágosító  vagy  bármiféle
prevenciós programokat indítani?

 

3. Tervezik -e ezen anyagok drasztikus csökkentését a közeljövőben? Része lesz -e ez a témakör a
Nemzeti Népegészségügyi Programnak?

 

4.  Milyen módon tervezik  kiszűrni  az  ivóvizeinkből  a  hormontartalmú,  illetve  hormonrendszert
károsító anyagokat?

 

5.  Hogyan  tervezik  az  ivóvízminőség  védelme,  az  egészség  megőrzése  és  a  születésszám
növekedése  érdekében  összehangolni,  az  egészségügy,  az  agrárium  és  az  ipari  ágazatok
tevékenységét a legköltséghatékonyabban?

 
 

Várom megtisztelő válaszát.

Tisztelettel:

Ungár Péter (LMP)

Budapest, 2020. 05. 30.
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